
اقتصادی 6

قیمت مصوب هر سیلندر گاز خانگی در هرمزگان چقدر است؟

۱۰۰واحد صنعتی و معدنی راکد هرمزگان در مدار تولید
 قرار گرفتند

گروه اقتصادی - معاون نظارت،بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان استان گفت: قیمت سیلندر گاز خانگی 
با نرخ مصوب ۱۶۷ هزار ریال توزیع می شــود.عبدالرضا پیروی منش در جمع خبرنگاران، افزود: قیمت هر کپســول ۱۱ 
کیلویی ۱۶۷ هزار ریال است وعرضه با نرخ بیشتر از آن تخلف محسوب می شود.وی افزود: تیم های بازرسی در حال گشت 
زنی و نظارت بر فروش سیلندر گاز در استان هستند و به محض مشاهده تخلف با آنان برخود، تشکیل پرونده و به مراجع 
ذیصلاح ارجاع داده می شود. معاون نظارت،بازرسی و حمایت از حقوق مصرف کنندگان استان در ادامه بر همکاری مردم 
با این حوزه تاکید کرد و ادامه داد: با همکاری مردم می توان بسیاری از تخلفات را شناسایی و با مجازات متخلفان، زمینه 
وقوع تخلف را در جامعه کاهش داد.پیروی منش در پایان از شهروندان خواست تا در صورت مشاهده هر گونه تخلف 

مراتب را به سامانه ۱۲۴ سازمان صنعت، معدن و تجارت گزارش کنند.

گروه اقتصادی - رییس سازمان صنعت، معدن وتجارت هرمزگان گفت: بیش از ۱۰۰ واحد صنعتی و معدنی راکد 
در استان با اشتغالزایی برای افزون بریکهزار نفر در مدار تولید قرار گرفتند.

خلیل قاسمی افزود: با توجه به سال پشتیانی ها ومانع زدایی ها وتلاش کارگروه رفع موانع تولید، امسال ۲۴ واحد 
صنعتی فلزی و غیرفلزی با سرمایه گذاری ۱۴۹ میلیارد و ۵۵۳ میلیون ریال احیا و درچرخه تولید قرار دارند.

وی ادامه داد: با احیای واحدهای صنعتی راکد و غیر فعال هرمزگان زمینه اشتغال مجدد یک هزار نفر درشرایط سخت 
بحرانی کرونا و بیکاری موجب رونق زندگی به این خانواده ها در استان فراهم شد. رییس سازمان صنعت ، معدن وتجارت 
هرمزگان اظهار داشت: با وجود چالش های پیش روی شامل کاهش برق، مشکلات گازرسانی و محدودیت های مربوط 
به شــیوع ویروس کرونا در تمام موارد یادشــده، رشد صورت گرفته است. قاسمی یاد آور شد: درحال حاضر دارای ۷۹۵ 

واحد تولیدی به میزان سرمایه گذاری ۲۹۵ هزار میلیارد ریال و اشتغال ۲۶ هزار و ۸۴۳ نفردر استان هرمزگان فعال است.

گروه اقتصادی - اوجی گفت: 
پیش بینی می شود که ظرفیت پالایشی 
کشور طی ۴ سال آینده از تولید فعلی 
۲.۲ میلیــون بشــکه در روز به ۳.۵ 
میلیون بشــکه در روز برســد. جواد 
اوجی وزیر نفت، در رابطه با سوخت 
رسانی زمستانی، ضمن تاکید بر این 
که ظرفیــت پالایش نفت و میعانات 
گازی بایــد افزایش پیــدا کند، بیان 
کرد: در این حــوزه دو طرح ارتقای 
کمی و کیفی پالایشــگاه های کنونی 
و همچنین ایجاد ظرفیت پالایشــی 
جدید با ساخت پترو پالایشگاه ها را 

در برنامه داریم. 
او افــزود: در صورت توجه به 
مشوق هایی مانند قانون اعطای تنفس 
خوراک پالایشگاه ها، می توانیم برای 
ســال آینده افزایش ظرفیت پالایشی 
مطلوبی را داشته باشیم. اوجی اظهار 
کرد: هشــت ســرمایه گذار آمادگی 
ساخت پتروپالایشگاه ها را دارند که 
به همین منظور، مجوز اعطای تنفس 
خوراک برای حــدود یک میلیون و 
۵۰۰ تا یک میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه 

صادر شده است.
او همچنین ادامه داد: پیش بینی 
می شــود که ظرفیت پالایشی کشور 
طــی ۴ ســال آینده در ایــن دولت، 
حدود یک و نیــم برابر افزایش پیدا 
کند و تولید فعلی ۲.۲ میلیون بشــکه 
در روز به ســه و نیم میلیون بشکه در 

روز برسد.
وزیــر نفت اضافه کــرد: ۱۵۰ 
میلیارد بشــکه نفت خام، میزان نفت 
اثبات شده ایران است یعنی در حوزه 
بالادستی، ظرفیت بسیار خوبی داریم، 
بنابراین، افزایش ظرفیت تولید نفت 
و گاز، همزمــان بــا افزایش ظرفیت 
تولیــد فرآورده های نفتی رخ خواهد 

داد. همچنین همراه با افزایش ظرفیت 
تولیــد نفــت و گاز و ظرفیت های 
پالایشــی، بهینه ســازی و مدیریت 
مصــرف فرآورده های نفتی و گاز نیز 

باید مورد نظر قرار داشته باشد.
زمستان با مشکل تامین گاز 

مواجه می شویم
او همچنین گفت: پارســال در 
مجمــوع ۲۲۵ میلیارد مترمکعب گاز 
در کشــور مصرف شد که نزدیک به 
۱۳۰ میلیارد مترمکعــب آن مربوط 
به صنایــع و نیروگاه ها بــوده و ۵۵ 
میلیــارد مترمکعب به بخش خانگی 

اختصاص یافته است.
اوجی تاکید کرد: در زمســتان 
بــرای تامین مصرف گاز با مشــکل 
روبه رو می شــویم، از این رو از نفت 
گاز و نفت کوره به  عنوان ســوخت 
جانشــین در زمســتان در نیروگاه ها 

استفاده می شود.
او بیان کــرد: با تدابیر خوبی که 
طی هفته های اخیر در وزارت نفت در 
نظر گرفته شده و بررسی چالش های 
پارسال، تلاشمان این است مشکلی 
در بخــش خانگی ایجاد نشــود، در 
عین حال ذخیره سازی سوخت مایع 

در نیروگاه ها آغاز شده است.
افزایش مصرف گاز خانگی 
به دلیل نبود وســایل گازسوز 

استاندارد
وزیر نفــت اظهار کرد: مصرف 
گاز خانگی در فصل ســرما ۴ تا ۴.۵ 
برابر مصرف دیگر ایام ســال است و 

در دوره زمانــی کوتاهــی، مصرف 
خانگی افزایش می یابد که دلیل عمده 
آن، نبود وسایل گازسوز استاندارد در 
بخش خانگی و ســاختمانی است. با 
مهار مصرف انرژی می توانیم سالانه 
۴۰ تا ۵۰ میلیون مترمکعب از ائتلاف 
انرژی جلوگیری کنیم. او تاکید کرد: 
ســهم ایران به  عنــوان دومین دارنده 
ذخایر گاز جهان با بیش از ۳۳ میلیارد 
مترمکعب از تجارت گاز، کمتر از دو 
درصد اســت. از این رو تلاش داریم 
با دیپلماســی گازی و به  کار گرفتن 
روش هایــی مانند تهاتــر، واردات، 
ســوآپ گاز و ترانزیت کــه درآمد 
خوبــی دارند، این ســهم را افزایش 

دهیم.
پایین  توســعه صنایــع 
دستی پتروشــیمی در برنامه 

وزارت نفت است
اوجی افزود: متاسفانه اکنون ۷۰ 
درصــد از تولید محصولات صنعت 
پتروشیمی صادر و تنها ۳۰ درصد در 
داخل مصرف می شــود که این رویه 
نوعی نیمه  خام  فروشی است. برنامه 
ما این اســت که به  صورت جدی به 
تکمیل و توسعه زنجیره پایین دستی 

صنعت پتروشیمی ورود کنیم.
او اضافــه کــرد: بــرای تامین 
خوراک صنایع تکمیلی پتروشــیمی 
مشــکلی وجــود نــدارد و همــه 
زیربناهای آن در کشور فراهم است، 
از ایــن رو امیدواریــم در پایان این 
دولت شهرک های شیمیایی و پارک 

پتروشیمی شکل گیرد.
اوضاع نیروی انسانی نفت 
در دولت جدیــد چگونه خواهد 

بود؟
وزیر نفــت همچنیــن گفت: 
متاسفانه بی محلی و کم مهری در حق 
کارکنان نفت در سال های اخیر اتفاق 
افتاده اســت، از این رو جزو اولویت 
کاری ام بود و چند ابلاغیه در این زمینه 
صادر کردم و گروهی صاحب نظر را 
در این زمینه بسیج کردم. او بیان کرد: 
تبدیل وضعیت نیروهای مدت موقت 
به معیــن و در زمینه تبدیل وضعیت 
نیروهــای ایثارگر بــه طور جدی در 
دستور کار است و برنامه های خوبی 
برای ســرمایه انســانی صنعت نفت 

داریم. 
اوجی گفت: ســرمایه  انسانی از 
ســرمایه های اصلی صنعت نفت به 
شمار می آید و تلاشمان این است که 
سمت هایی که متاسفانه در دوره پیش 
حذف شــدند را احیا کنیم، همچنین 
آموزش نیروی انسانی در دستور کار 
اســت. افزایش تولید در میدان های 
نفــت و گاز نیازمند نیروهای ماهر و 
متخصص است و ساماندهی سرمایه 
انســانی اولویت اصلــی کار بنده در 

وزارت نفت خواهد بود.

اقتصادی - کارشــناس  گروه 
اقتصادی گفت:مســئولان کشورمان 
لازم است پیش از شرکت در اجلاس 
شانگهای ۳ موضوع را تعیین تکلیف 

کرده و درباره آنها تصمیم بگیرند.
مجید شــاکری در مورد اجلاس 
شانگهای اظهار داشت: اولین نکته ای 
کــه بایــد در ایران به آن توجه شــود 
این اســت که این اجلاس بیشتر یک 
ساختار امنیتی اســت که برای کنترل 
تندرویی و افراط گرایی در آسیای میانه 
تأســیس شده که در ادامه در اطراف آن 
دســتورکارهای دیگر مثل دستورکار 

اقتصاد قرار گرفت.
این کارشــناس اقتصادی افزود: 
امروز در کشــورهای دیگر مثل ترکیه، 
چین و روســیه به فناوری هم افزایی 
فهم اقتصادی و امنیتی از دنیا رســیده 
انــد؛ یعنی اینکه متوجه شــده اند که 
سیاست های امنیتی و نظامی نمی نوانند 
جدای از سیاست های اقتصادی تعریف 
شوند و عملًا همه این موارد بهم متصل 
هستند. وی ادامه داد: چیزی که به عنوان 
کریدورهای مختلف اقتصادی در دنیا 
می بینیم که در حال شکل گیری است، 
مثل جاده- کمربند، بی ار ای که سعی 
می کند چین را به آلمان وصل کند، مثل 
تلاش ترک ها برای گســترش محور 
لاجــورد که ترکیه را بــه چین وصل 
می کند، مثل کریدورهای مختلفی که 
هندی ها دنبال آن هستند. همه اینها یک 
هم افزایی از اقتصاد و امنیت را نشــان 
می دهد. شاکری گفت: وقتی در مورد 
کریدور بحث می کنیم صرفاً موضوع 
راه نیســت و راه پایین تریــن رده این 
موضوع اســت؛ راه، جمعیت انسانی 
در طول مســیر، زنجیره ارزش افزوده 
در طول مســیر و همــه الزامات حول 
آن قرار گرفته اســت. وی افزود: از این 

بابت اگر یک روزی می گفتیم شانگهای 
یک همکاری امنیتی و بعد یک پیوست 
اقتصــادی دارد امــروز این دو رکن از 
هــم قابل تفکیک نیســت ما هم برای 
ایفای نقش باید موضوع را فهم کنیم و 
پرونده های مختلف بین ما و کشورهای 
عضو اجلاس شانگهای را با همین دید 
نگاه کنیم؛ مثلًا اگر الان مهم ترین پرونده 
امنیتــی روی میز اجلاس شــانگهای 
افغانستان است، ما هم باید این درک را 
داشته باشیم به این معضل امنیتی، یک 
نگاه تماماً اقتصادی ایجابی داشته باشیم. 
این چیزی است که ما بر خلاف چینی ها 
و هندی هــا هنوز در بعد حکمرانی به 
آن نرســیده ایم. شاکری اظهار داشت: 
بنابراین اولین نکته این است که سیاست 
امنیتی و سیاست اقتصادی ما باید دقیقاً 
با هم در یک هم بســتگی کامل باشند. 
این چیزی به جز این است که امنیت به 
اقتصاد یا برعکس بهم سرویس دهند. 
ایــن دو الان با هم یکــی بوده و کاملًا 
بهم چسبیده هستند. وی تصریح کرد: 
در این چارچــوب اگر در مورد چین 
صحبت می کنیــم، معانی اش به طور 
جدی از جنس کریدور است. در مورد 
اتصال ایران به کریدور کمربند جاده و 
همه ارتباطات این کریدور با کشورهای 
عضو شانگهای صحبت می کنیم. مثلًا 
قبل از رفتن بایــد تصمیم بگیریم آن 
کریدوری که می خواهیم رویآن متمرکز 
شویم کدام یک از کریدور هاست؛ اگر 
می خواهیم به چین اتصال برقرار کنیم 
این اتصال از طریق اتصال به سی پک 

)خطوط انتقال مابین پاکستان و چین( 
است. اگر این موضوع است صرفاً بردن 
یک پیشنهاد برای چین معنایی ندارد و 
باید به نقش پاکســتان هم فکر کنیم. 
پس نمی توانیم تصور کنیم بسته های 
جداگانه ای برای چین یا پاکستان داریم 
و نمی خواهیم اینها را بهم متصل کنیم. 
این کارشناس اقتصادی افزود: یا اگر در 
نظر داریم ارتباط با چین از طریق اتوبان 
پامیر باشد، باید کشورهای درگیر مثل 
تاجیکستان، قرقیزســتان و … را در 
طول این موضوع ببینیم.  نوان نکته اول 
پیشنهادی که ایران به شانگهای می برد 
باید از جنس کریدور باشــد و مفاهیم 
امنیتی و اقتصادی بهم متصل باشــد. 
قســمت دوم این است که باید پرونده 
کشورهای مختلف در چارچوب نگاه 
کریدوری کاملًا به هم متصل اســت. 
شاکری گفت: مساله بعدی که هنوز در 
ایران به تصمیم نرسیده ایم موضوع هند 

و چین است. 
درســت است که چین و هند دو 
کشــور عضو پیمان شانگهای هستند 
اما عمــلًا هندی ها جزو بخش مهمی 
از نقشه امریکایی ها برای کنترل چین 
هســتند. ما در داخل ایران و در پرونده 
چابهار، عملًا برخوردمان طوری بوده 
اســت که مشــکلات چین و هند در 
داخل ایران حل شود و یا پیش رود. اگر 
می خواهیم به این روند ادامه دهیم آنچه 
که می خواهیم روی میز چین ببریم چه 
تفاوتی با آنچه که می خواهیم روی میز 

هند ببریم، دارد؟

وی افزود: سوال بعدی این است 
کــه ما از ابتدای شــروع به کار دولت 
سیزدهم، آقای رئیسی دو دیدار با وزیر 
امور خارجه هندوستان داشتند و دیدار 
دیگری هم در سطح دو وزیر خواهیم 
داشت. نسبت این دیدارها با چین چه 

خواهد بود؟ آیا نگاه جامعی داریم؟
۳ نکته مهم در اجلاس شانگهای

شــاکری تصریح کرد: بنابراین ۳ 
موضوع باید مــورد توجه قرار گیرد؛ 
نکته اول بررسی رقابت های کشورهای 
عضو شــانگهای که چگونه باید آنها 
همکاری کنیم بدون اینکه محل تسویه 

حساب آنها شویم. 
وی افزود: نکته دوم این است که 
چگونه باید یکی شــدن ادبیات امنیتی 
و اقتصــادی به خصــوص در فضای 
پساکرونا را فهم کنیم. شاکری گفت: نکته 
سوم نیز اینکه باید تصمیم بگیریم اگر 
هم اکنون معنای کریدوری شانگهای، 
موضوع کمربند- راه هست می خواهیم 
به کدام کمربند اولویت دهیم و یا مانده 
کدام طرح توســعه ای اطــراف خود 
شویم. اینکه طرح توسعه ای خودمان را 
داشــته باشیم به همان اندازه مهم است 
که مانع از طرح های توسعه ای دیگرانی 
شــویم که در اطراف ما در حال شکل 

گیری هستند.

گروه اقتصادی - خلیج فارس 
یکی از مهمترین آبراه های جهان است 
که در کنار ارزش و مزایای فراوانی که 
در زمینه های مختلف برای انســان ها 
داشته اســت، همواره مورد بی مهری 

آن ها قرار گرفته است.
طی ســال های اخیر تهدیدهای 
خلیج فارس روز به روز بیشــتر شده 
اســت و علاوه بر آلودگی های نفتی 
و پســماندهای شــناورها که روزانه 
راهی این دریا می شــود، میزان ورود 
پســاب های صنعتــی نیــز روندی 

افزایشی دارد.
کمبود منابع آبی زندگی را برای 
بشر سخت تر کرده است تا برای تأمین 
این نیاز حیاتی خود دست به اقدامات 
متعددی بزنــد که یکی از روش های 
اصلی برای تأمین این نیاز، استفاده از 

آب شیرین کن روی دریا است.
کشورهای جنوبی حاشیه خلیج 
فارس سال ها است که علاوه بر تأمین 
آب شرب مورد نیاز خود، با استفاده از 
تأسیسات آب شیرین کن عظیم، برای 
کشــاورزی نیز از شیرین سازی آب 

دریا استفاده می کنند.
روزانه میلیون ها مترمکعب آب 
شــیرین از خلیج فارس اســتحصال 
می شــود که برای تولیــد این میزان 
آب شــیرین، چندین برابر آن پساب 
وارد دریــا می شــود و این پســاب 
خســارت های بی شماری را به خلیج 

فارس وارد می کند.
افزایش تعــداد و ظرفیت تولید 
آب شــیرین کن ها در نقــاط مختلف 

خلیج فارس خسارت های بی شماری 
را به این دریا وارد می کند و گونه های 
آبــزی را مورد تهدید جدی قرار داده 

است.
تولیــد  افزایــش 

آب شیرین کن ها
مدیرعامل آب و فاضلاب استان 
بوشهر اظهار داشــت: استان بوشهر 
دارای وابستگی شــدید به منابع آب 
اســتان های همجوار است و بخش 
عمده آب مصرفی از طریق استان های 
فارس و کهگیلویه و بویراحمد تأمین 

می شود.
عبدالحمیــد حمزه پــور ایجاد 
تأسیســات آب شــیرین کن را یکی 
از راهکارهــای اساســی برای تأمین 
آب شــرب مــورد نیاز در اســتان 
دانســت و افزود: با توسعه تأسیسات 
آب شیرین کن زمینه کاهش وابستگی 

آبی استان بوشهر نیز فراهم می شود.
طراحی هــای  اســاس  بــر 
صــورت گرفتــه، ظرفیــت تولید 
آب شــیرین کن های اســتان بوشهر 
۱۰۰ هــزار مترمکعــب افزایــش 
خواهــد یافتــوی با اشــاره به تولید 
روزانــه ۴۰ هــزار مترمکعب آب از 
پروژه های آب شــیرین کن در استان 
بوشــهر خاطرنشــان کرد: بر اساس 
طراحی های صورت گرفته، ظرفیت 
تولید آب شیرین کن های استان بوشهر 
۱۰۰ هزار مترمکعب افزایش خواهد 

یافت.
مدیرعامل آب و فاضلاب استان 
بوشهر یکی از مهمترین راهکارهای 

تأمین آب شــرب در استان بوشهر را 
از ظرفیت شیرین ســازی آب شور و 
دریا دانست و تصریح کرد: پروژه های 
متعددی در این زمینه در دســت اجرا 

است.
وی با اشــاره به لزوم تأمین آب 
پایدار در استان بوشهر، تصریح کرد: 
تلاش می شــود ضمن حفــظ منابع 
موجود، ظرفیت شیرین ســازی آب 

دریا در استان بوشهر افزایش یابد.
تهدیدهای جدی برای خلیج 

فارس

خلیــج فارس مامــن و پناهگاه 
بســیاری از گونه های آبزی است و 
توسعه بیش از حد صنعتی در حاشیه 
خلیج فارس تهدیدی بزرگ برای این 

دریای عظیم می شود.
ورود بیش از حــد آلاینده ها از 
پســاب های صنعتــی فاضلاب های 
خانگی گرفته تا نشــت نفت و دیگر 
فرآورده های نفتی از خطوط انتقال و 
کشتی ها و شناورهای عبوری، خطر را 

افزایش داده است.
آب شــیرین کن هایی که دارای 
پســاب شــور و گاهاً گرم هســتند 
علاوه بر اینکه خلیج فارس را شورتر 
می کنند، شرایط سختی را برای زندگی 
آبزیان فراهم می کنند که خطرات آن 

روز به روز بیشتر می شود.
آلایندگی های  و  خطــرات 

آب شیرین کن ها
رئیس حفاظت محیط زیســت 
دریایــی اداره کل حفاظــت محیط 
زیست استان بوشهر اظهار داشت: به 

دلیل شرایط خاص آب و هوایی استان 
بوشــهر و کمبود منابع آبی، چاره ای 
جز احداث تأسیسات آب شیرین کن 

وجود ندارد.
امیــن طــلاب اضافــه کــرد: 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس از 
جملــه امارات، قطــر، بحرین و… 
از ســال ها پیــش اقدام به تأســیس 
آب شیرین کن کردند و طی سال های 
اخیر ســاخت تأسیســات در استان 

بوشــهر و دیگر اســتان های حاشیه 
خلیج فارس در حال انجام است.

خطــرات  مــورد  در  وی 
واحدهــای  آلایندگی هــای  و 
آب شــیرین کن نیــز گفــت: میزان 
اثرگذاری تأسیسات آب شیرین کن بر 
اکوسیستم دریا بستگی به حجم تولید 
و نــوع فرآیند آنها دارد که تأثیراتی را 

بر دریا و ساحل دارد.
افزایــش شــوری و دمای 

خلیج فارس
رئیس حفاظت محیط زیســت 
دریایــی اداره کل حفاظــت محیط 
زیست استان بوشــهر افزود: یکی از 
روش های تولید آب شــیرین از دریا، 
تولید آب با پســاب شــور است که 
پســاب راهی دریا می شــود و باعث 
تغییر در وضعیت طبیعی دریا می شود.
وی بیان کــرد: خلیج فارس از 
شــورترین دریاهای جهان اســت و 

میزان شوری آن ۴۲ گرم بر لیتر است 
که نمک و شوری آن بسیار زیاد است 
و این شوری باعث تغییر تنوع زیستی 

می شود.
محدود کردن شــرایط زندگی 
برای آبزیان، تغییر بافت جمعیتی در 
خلیج فارس و سخت و تنگ تر شدن 
فضای زندگی را از اثرات این سیستم 
آب شــیرین کن اســتطلاب محدود 
کردن شــرایط زندگی برای آبزیان و 
سخت و تنگ تر شدن فضای زندگی 
را از اثرات این سیستم آب شیرین کن 
دانســت و ادامه داد: کاهش برخی از 
گونه های آبزی از اثرات این سیســتم 

آب شیرین کن ها است.
وی با اشاره به اینکه تغییر بافت 
جمعیتــی در خلیج فــارس از دیگر 
اثرات این نوع آب شیرین کن ها است 
اظهار داشــت: این میزان شوری آب 
دریــا باعث غالب شــدن گونه های 

فرصت طلب می شود.
رئیس حفاظت محیط زیســت 
دریایــی اداره کل حفاظــت محیط 
زیست اســتان بوشــهر افزود: نوع 
دیگــری از آب شــیرین کن ها دارای 
پساب دارای آلودگی دمایی و شوری 
هستند که محدودیت های بیشتری را 

ایجاد می کنند.
وی خاطرنشــان کــرد: خلیج 
فارس به خاطر محیط نیمه بسته ای که 
دارد، از گرم ترین و شورترین دریاها 
است و در تابستان دمای آب حتی در 
سطوح پایینی تا ۳۷ درجه سانتیگراد 

هم می رسد.
طــلاب تصریح کــرد: هر چند 
این دما در روزهای محدودی از سال 
وجود دارد ولــی در همین زمان هم 
باعث تأثیر بر آبزیان می شود و سفید 
شدن مرجان ها و مهاجرت گونه ها و 
مــرگ و میر گونه های ثابت را در پی 

دارد.
وی با بیان اینکه همزمانی شوری 

و گرمــا باعث خطرات بیشــتری در 
دریا می شود اضافه کرد: ورود پساب 
آب شیرین کن ها باعث شورتر شدن و 

گرم تر شدن می شود.
لــزوم جانمایی صحیح و 

بافاصله
وی با اشاره به اینکه محل تخلیه 
پســاب آب شــیرین کن و اطراف آن 
باعث بــروز عوامل ناخواســته در 
زیستگاه ها می شود ادامه داد: در فصل 
زمستان برخی گونه های ناخواسته در 

این محیط تولید و رشد می کنند.
رئیس حفاظت محیط زیســت 
دریایــی اداره کل حفاظــت محیط 
زیست اســتان بوشــهر خاطرنشان 
کــرد: اثــر بلندمدت ورود پســاب 
آب شــیرین کن ها به دریا این اســت 
که اثــری دائمی در منطقه ورود خود 

خواهند داشت.
وی جانمایی صحیح و بافاصله 
آب شیرین کن ها را بسیار مهم دانست 
و افزود: این تأسیســات باید به دور از 
مناطق حساس و تحت حفاظت ایجاد 
شوند و ضمن رعایت استانداردها، به 
مســائلی همچون جهــت جریان ها 

توجه شود.
طلاب با اشــاره به راهکارهای 
کاهــش اثرات پســاب ادامــه داد: 
محیط زیست در مجوزهای صاره بر 
اقدامات کنترلی کاهش اثرات پساب 
آب شــیرین کن ها تاکیــد و همواره 

نظارت می کند.
تهدیــدی  آب شــیرین کن ها 
مهم و اساســی بــرای خلیج فارس 
محســوب می شــوند و افزایش روز 
افــزون آنها می توانــد اثرات مخرب 
و جبران ناپذیری در پی داشــته باشد 
کــه باید برای پرهیز از این کار ضمن 
استفاده از روش های جایگزین برای 
تأمین آب، مســائلی همچون رعایت 
فاصله ها و استانداردهای احداث مد 

نظر قرار گیرد.

آب شــیرین کن ها تهدیدی مهم و اساســی برای خلیج فارس محســوب می شــوند و 
افزایش روز افزون آنها می تواند اثرات مخرب و جبران ناپذیری در پی داشــته باشــد 
که بایــد برای پرهیز از این کار ضمن اســتفاده از روش هــای جایگزین برای تأمین 
آب، مســائلی همچون رعایت فاصله ها و اســتانداردهای احداث مــد نظر قرار گیرد.

افزایش دما و شوری دریا؛

آبشیرین کن ها خلیج فارس 
راتهدید می کنند؛ تغییر بافت 

جمعیتی آبزیان
ورود پساب آب شیرین کن ها باعث شورتر شدن و گرم تر شدن خلیج فارس شده و با اثراتی که در پی دارد، 

باعث تغییر بافت جمعیتی آبزیان و نابودی برخی از گونه ها می شود.

گروه اقتصادی -یک کارشناس 
صنعت خودرو ضمن تشریح جزئیات 
طرح آزادسازی واردات خودرو، گفت: 
در صورت اجرای صحیح این طرح و 
کاهش التهابات، می توان قیمت گذاری 
دســتوری را از بازار خودرو برداشت.

رسول سلیمانی در مورد تصویب طرح 
ساماندهی صنعت خودرو با محوریت 
آزادســازی واردات، اظهار داشــت: 
هدف اصلــی این طرح این اســت 
کــه بدون ایجاد فشــار ارزی و بدون 
تحت الشــعاع قرار دادن تولید داخل 
امکان واردات خودرو فراهم و به این 
ترتیب سبب کاهش التهاب بازار شود. 
این کارشناس صنعت خودرو افزود: 
در حال حاضر خودروهای خارجی ۴ 
برابر قیمت واقعی خود و خودروهای 
دســت دوم خارجــی نیز تــا ۹ برابر 
اختلاف با قیمت واقعی به فروش می 
رسند. مخصوصاً خودروهای کشنده 
)سنگین( بازار بســیار ملتهبی دارند. 
خودرویــی که ۱۰ هــزار دلار قیمت 

دارد بایــد ۲۵۰ میلیون تومان فروخته 
شود اما الان یک میلیارد تومان است. 
وی در مــورد اینکه این طرح چگونه 
از صدمه وارد شدن به صنعت خودرو 
جلوگیری می کند، گفت: در طرح مقرر 
شده به ازای هر یک خودرویی که وارد 
می شود، خودروهای فرسوده اسقاط 

شوند. 
این اسقاط هم بستگی به حجم 
موتور و و دیگر ویژگی های خودروی 
وارداتی دارد که معمولاً به ازای هر یک 
ســواری بین یک تا ۶ خودرو اسقاط 
می شود. پس به تولید داخل صدمه ای 

نمی زند.
ســلیمانی افزود: همچنین مقرر 
شــده تأمین ارز برای واردات خودرو 
از محل صــادرات خودرو یا قطعات 
یــا کالاهای مرتبط بدنه خودرو انجام 
شود که موجب رونق صنعت خودرو 
و اشتغال می شــود. در این طرح قید 

شده نباید فشار ارزی جدیدی ایجاد 
شــود و ارز مورد نیاز برای واردات از 
محل ارزهای بلوکه شــده یا ارزی که 
بانک مرکزی منشأ آن را ردیابی می کند 
تأمین شود. وی ادامه داد: بنابراین این 
طرح نه فشار به بازار ارز ایجاد می کند 
و نه صنعت داخلی را تحت الشــعاع 
قرار می دهد. ســلیمانی گفت: شاید 
این طرح در شــورای نگهبان رد شود 
که بــرای جلوگیــری از رد آن، باید 
طرح به طور کامل در شورای نگهبان 
توضیح داده شــود؛ چراکه شــورا با 
تأیید این طــرح می تواند التهابات را 
در بازار کاهش دهد. وی تصریح کرد: 
همچنین بر اســاس مفاد طرح، ورود 
خودروهای خارجی دســت دوم که 
قیمتشان نزدیک به قیمت خودروهای 
داخلی است می تواند در کاهش قیمت 

خودروهای داخلی مؤثر باشد.
این کارشــناس صنعت خودرو 

تاکید کــرد: در صورتی که این طرح 
درست اجرا شــود، می تواند قیمت 
خودروهــای خارجــی و داخلی را 
به شــرایط عادی برگردانــد. به بازار 
خودروهای حمل بار و کشــنده نیز 
بسیار کمک می کند زیرا این خودروها 
بســیار قدیمــی هســتند و مصرف 
سوختشان دو برابر خودروهای جدید 
است. ســلیمانی افزود: همچنین در 
صورتی که خودروهای رده بالا ارزان 
شوند سیگنال هایی به خودروهای رده 
پایین تر می دهنــد و موجب کاهش 
قیمت آنها نیز می شــوند. در واقع مثل 

یک زنجیره روی هم اثر می گذارند.
لغو قیمت گذاری دستوری 

در صورت اجرای صحیح طرح
وی با اشــاره به جو روانی علیه 
تصویب این طــرح، گفت: دارندگان 
خودروهــای خارجــی و داخلی که 
خودروها را در انبار نگه داشــته اند نیز 

به تدریج شــروع به فروختن می کنند 
و خــود به خود بازار از التهاب خارج 
می شود. ســلیمانی با بیان اینکه این 
طــرح تا یــک ماه آینده در شــورای 
نگهبان تعیین تکلیف می شود، اظهار 
داشــت: این طرح می تواند در عمل 
برای خودروسازان داخلی مفید باشد 
زیرا در صورت کاهش التهابات، قیمت 
گذاری دستوری نیز از خودروسازی 
برداشته می شود. زیرا قیمتی که تعیین 
می شود حاشــیه سود را به شدت کم 
کــرده و زیان انباشــته را افزایش داده 
است. گفتنی است؛ ورود خودروهای 
خارجی از سال ۹۷ همزمان با تشدید 
تحریم هــا و کمبود منابــع ارزی در 
کشور به استناد مصوبه دولت ممنوع 
شــد و حالا بعد از ۳ سال از این اتفاق، 
پایین بودن عرضه خودرو از ســوی 
خودروسازان داخلی در مقایسه با نیاز 
کشور و ممنوعیت واردات باعث شده 
تا بازار خودرو التهابات قیمتی سنگینی 

را شاهد باشد.

جزئیات طرح آزادسازی واردات خودرو

وزیر نفت:

ظرفیت پالایشی در دولت سیزدهم به
 ۳.۵ میلیون بشکه در روز خواهد رسید

مجید شاکری کارشناس اقتصادی :

سه موضوع مهمی که ایران پیش از اجلاس 
شانگهای باید تعیین تکلیف کند
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